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88498436سرویس فرهنگي

   معصومه طاهري
 شبكه نسيم كه جوان ترين شبكه رسانه ملي است به دنبال 
انقلاب رس��انه هاي مجازي و نياز به ايجاد نشاط در جامعه 
تأس��يس ش��د و در همين مدت كوتاه توانست برنامه هاي 
مختلفي را در اين راستا توليد كند كه برخي با اقبال عمومي 
مواجه شدند. به عنوان نمونه يكي از برنامه هاي پر حاشيه 
نسيم »خندوانه« بود؛ برنامه اي كه داراي نكات مثبت و منفي 
زيادي بود. حالا مدتي است به جاي »خندوانه« برنامه اي با 
نام »چهل تيكه« از شبكه نسيم پخش مي شود كه آن هم به 
شكلي ديگر دورهمي بازيگران شده است. اين برنامه با اجراي 
محمدرضا عليمرداني بازيگر و صداپيشه اي كه بيشتر او را 
با ماجراهاي ديرين ديرين مي شناسند روي آنتن مي رود. 
عليمرداني در اين برنامه بازيگران و صداپيشگان پيشكسوت 
را دعوت  و با آنها در حضور تماشاگران خاطره بازي مي كند. 
در اين بين خودش هم در لابه لاي برنامه داس��تان هايي از 
بچگي هايش تعريف مي كند تا حال و هوا جديدتر شود ولي 
باز اين برنامه هم به دور تسلسل و كليشه دچار شده؛ موضوعي 
كه به آفت صداوسيما تبديل شده است، چراكه تلويزيون با 
چهره سازي مكرر از اين اشخاص در وضعيت سياسي فعلي 

خود را سهيم كرده است و اين روند درستي نيست. 
در هر حال »چهل تيكه« كه بنا بر گفته مدير شبكه نسيم 
قرار است ادامه دار باشد در اين مدت نشان داد چيزي براي 
جذابيت در چنته ندارد. س��ؤال اينجاست آيا شبكه نسيم 
صرفاً وظيفه سرگرم س��ازي و خاطره بازي را دارد؟! آيا اين 
خاطره بازي ها فقط در طيف بازيگران است؟! البته »چهل 
تيكه« را مي توان به نوعي تقدير و يادبود پيشكسوتان دانست 

اما آيا مردم تنها با بازيگران خاطره دارند؟! اگر قرار است آنتن 
تلويزيون در اختيار افراد قرار گيرد چرا تنها عده قليلي مدام 
در برنامه ها و شبكه هاي مختلف بايد دعوت شوند به طوري 

كه خودشان هم ديگر حرفي براي گفتن ندارند؟!
ناگفته نماند »چهل تيكه« دكور جالب و نوستالژيكي دارد 
كه ناخواسته مخاطب را به گذشته مي برد و يادآور خاطرات 
تلخ و شيرين او مي شود اما چرا از چهره هاي ديگر ورزشي، 
فرهنگي، مذهبي و... دعوت نمي شود؟! مگر تلويزيون تنها 
با بازيگران و صداپيشگان خاطره براي مردم داشته است؟! 
چرا هميشه به دور از خلاقيت ساده ترين و راحت ترين راه 
براي توليدات تلويزيوني برداشته مي شود و نگاه را وسيع تر 

و گسترده تر نمي كنيم؟!
 اميد اس��ت حالا كه »چهل تيكه« مي خواهد به گذشته 
سري بزند واقعاً اينطور باشد. مراقب باشيم آنتن تلويزيون 
با اين هزينه هاي بالا محلي براي رفيق بازي و سهم خواهي 
و سهم گيري مبدل نگردد، زيرا رسانه ملي همانطور كه از 
اسمش هم پيداست براي همه است نه قشر خاصي و بايد 
ملي باشد نه آن كه يك تكه از چهل تكه پررنگ تر باشد و 
از بازيگران براي مخاطبان كم سن و سال الگوهاي دست 
نيافتني و مهم بسازد. در اين سال هاي فعاليت صداوسيما 
گروه هاي مختلفي براي مخاطبان خاطره سازي كردند، 
انتظار مي رود از آنها هم يادي ش��ود. بهتر اس��ت »چهل 
تيكه« از اين دور تسلسل و كليشه اي بزرگ كردن بازيگران 
بيرون بيايد و افق نگاه خود را گسترش دهد تا چهل تيكه 
واقعي و زيب��ا براي همه مخاطبان تلويزيون با س��لايق و 

ديدگاه هاي مختلف ترسيم كند.

صحرا كريم��ي رئيس افغان فيلم و مس��ئول س��ينماي 
افغانستان، با حضور در جمع سينماگران ايراني خواستار 
گسترش همكاري سينمايي دو كش��ور همزبان و داراي 

ريشه هاي مشترك فرهنگي ايران و افغانستان شد. 
كريمي در س��مينار »بررس��ي گفتمان س��ينماي ايران و 
افغانستان« در خصوص بازنمايي س��ينماي افغانستان در 
جريان تبادل و گفتم��ان فرهنگي با اي��ران گفت: گفتمان 
فرهنگي با ديگر كشورها عاملي براي پيشرفت و مطرح شدن 
سينماي افغانستان است. معتقدم گفتمان فرهنگي با كشور 
هم كيش و فرهنگ ما اقدام مباركي براي سينماي افغانستان 
است. اينگونه نشست ها يا توجه جش��نواره جهاني فجر به 
موضوع افغانستان نويد خوبي براي كشور ماست، چراكه در پي 

آن حرف هاي سينماي افغانستان ديده و شنيده مي شود. 
وي افزود: س��ينماي افغانس��تان به چند دوره تقس��يم 
مي شود. سينما در كشور ما عمري برابر با افغان فيلم ۵۱ 
س��اله دارد. ناگفته نماند دهه ۶۰ و ۷۰ ميلادي از لحاظ 
توليد دوره اي طلايي براي س��ينماي ما ب��وده و با وجود 
كاربرد ابزاري از آن ش��اهد س��اخت فيلم هاي ملودرام، 

عاشقانه، كمدي، جدي، اقتباسي، و غيره بوده ايم. 
 كريمي خاطرنشان كرد: با ورود طالبان، سينما و تصوير 
در افغانستان به مرگ خود رسيد. زماني كه طالبان وارد 
كابل ش��دند، مردم با ترس روبه رو شدند و تلويزيون هاي 
خ��ود را مخفي  كردند. با س��قوط س��مبليك طالبان در 
افغانستان، بعد از ۱8 سال زمينه براي بروز اتفاقات مهم 
در افغانس��تان فراهم ش��د. در اين ميان با ورود كشور به 
عرصه دموكراسي، توجه ديگر كش��ورها به ما جلب شد 
و خارجي ها نيز براي س��اخت فيلم به م��ا روي آوردند، 
اما س��ينماي ما با ركود مطلق روبه رو شد و  اين عرصه از 
حمايت دولت مح��روم ماند. با وج��ود بودجه هايي نظير 
آموزش و پرورش، مب��ارزه با مواد مخدر، بهداش��ت و...  
بودجه اي به فرهن��گ و فرهنگ س��ازي تخصيص داده 
نمي شد. در نتيجه، در اين دوره، سينماها بازسازي نشد و 

از تجارت صنعت سينما غافل مانديم. 
   آسيب سينماي افغانستان از ابتذال 

رئي��س افغ��ان فيلم ي��ادآور ش��د: س��ينماگران افغان، 
سينماگراني تجربي هس��تند كه كاملًا خودساخته، راه 
سينما را انتخاب كردند و به توليد فيلم پرداختند و نهايتاً 
تحولي بزرگ را طي چهار س��ال اخير در سينماي ما به 
وجود آوردند. در دوره اي كه س��ينماي افغانستان ناديده 
گرفته شد، مديران و دولت جفاي زيادي در حق ما كردند. 

عده اي نظير حس��ن نوري، برادران محمودي و شهربانو 
س��ادات نيز در حال فعاليت و آموزش هاي سينمايي در 
ديگر نقاط دنيا بودند. اين نسل از سال ۲۰۱۴ تصميم  به 
ساخت فيلم در افغانستان گرفت. بعد از آن افراد هنرمند 
به كشور بازگش��ته و  موجي از فعاليت س��ينماگران در 
افعانستان آغاز شد. در اصل اين اقدام شروعي براي جنبش 
و موج نويي در سينما بود. با ورود سينماگران افغانستان 
به جشنواره هاي جهاني فيلم، دومين موج تحول فرهنگي 
به راه افتاد، چراكه اين اقدام زمينه ارتباط س��ينماگران 
افغانستاني با دنيا را فراهم كرده و با وجود تفاوت ها منجر 

به حمايت از سينماي افغانستان شده است. 
وي تأكيد كرد: با اين حال، س��ينماي مبتذل، بخشي از 
بدنه سينماي افغانستان اس��ت كه متأسفانه اين بدنه در 
كشور ما به نام »سينماي سليم شاهيني« شهرت گرفته 
است. اين بدنه ضربه اي بزرگ به سينماي افغانستان زده 
است. با گذشت زمان رشد و نفوذ ابتذال، سينماي كشور 
ما را در داخل خود افغانستان خفه كرد. در اين شرايط تنها 
راه حل مبارزه با اين بدنه، نياز به توليد، عرضه و جلب توجه 
مخاطب بود، اما متأسفانه ما از داشتن سالن سينما براي 
عرضه فيلم به مخاطبان هم محروم بوده و هس��تيم. اين 

در حالي است كه براي مورد قبول قرار گرفتن سينماي 
افغانستان در كشور خود و تقويت آن در شرايط امروز بايد 

سينماي دنيا را دور بزنيم. 
   تأثير مخرب جنگ داخلي بر سينماي افغانستان 

كريم��ي در خصوص عدم آش��نايي مخاطب��ان ايراني با 
سينماي افغانس��تان و آثار آنها گفت: افغانس��تان بعد از 
جنگ هاي متوالي داخلي به كشوري جنگ زده و  نابود شده 
تبديل شد كه مديريت فرهنگي و سيستم توليدي در آن 
معنايي نداشت. در اين ميان سينما نيز به علت عدم وجود 
سيس��تم موضوعي و  توليدي در كشور به نابودي كشيده 
ش��د. امروز مس��ائلي چون زنان در افغانس��تان، موضوع 
مهمي است كه با وجود كليشه شدن، از اهميت بسياري 
برخوردار است. معتقدم اگر تاكنون به اين موضوعات توجه 
شده بود، جامعه اوضاع بهتري داشت.  وي ضمن تأكيد بر 
عدم وجود سانسور در س��ينماي افغانستان و نقش مؤثر 
آن بر تسهيل مسير فعاليت فيلمسازان يادآور شد: نسل 
جديد سينماي افغانستان اين سينما را وارد دوره جديدي 
كرده است و به دنبال دغدغه هاي مهم تر و  اساسي هستند. 
معتقدم كساني كه تصميم گيرنده اصلي عرصه فرهنگي 
هس��تند بايد راه را براي فعاليت اين سينماگران تسهيل 

كنند. با اين حال بر خلاف گذشته فيلمسازي براي ملت 
افغانستاني آس��ان و  براي خارجي ها س��خت شده است، 
چراكه با اين روش به توليدات خوب دست يافته و با اخذ 
مجوز از فيلمسازان خود حمايت مي كنيم تا جايگاه خود 
را در دنيا پيدا كنند.  رئيس امور س��ينمايي افغانستان به 
ضرورت تعامل مناسبات فرهنگي و سينمايي اشاره كرد و 
گفت: متأسفانه در حال حاضر نگاه به مهاجران افغانستاني 
خوب نيس��ت و س��ينما تنها راه حل براي نزديكي سطح 
فرهنگي دو ملت ايران و افغانس��تان محس��وب مي شود. 
بنده در جلسه اي كه با مسئولان سينمايي ايران داشته ام 
بر آموزش حرفه اي و توليد مشترك و كار تأكيد داشتم تا از 
اين طريق دانش آموختگان براي ادامه فعاليت وارد عرصه 
سينما ش��وند. همچنين مقرر شد در شرايط كمبود فيلم 
در كش��ور ما، به منظور احياي سينما فيلم هاي ايراني در 

سالن هاي كشور افغانستان نيز اكران شوند. 
كريمي در خصوص قابليت سينماي افغانستان در پرداختن 
به موضوعات جديد عنوان كرد: افغانستان با موضوعاتي نظير 
مواد مخدر، مهاجرت، تروريسم و ... سروكار دارد. فيلم هاي 
ما به دليل انعكاس واقعيت ها و دغدغه هاي فيلمس��ازان، 
امروز به نقطه قاب��ل توجهي رس��يده اند و در پرداختن به 
موضوعات ه��م زور و اجباري وجود ن��دارد. البته توجه به 
موضوعات جديد هم لازم بوده و به آن هم توجه مي ش��ود. 
جايگاه سينماي ايران با ساخت ۱۱۰ فيلم در سال پيرامون 
موضوعات مختلف موفقيت بزرگي است كه اميدوارم ما هم 
به اين مرحله برس��يم.  رئيس افغان فيلم خاطرنشان كرد: 
لطفاً سينماي ما را با ايران مقايسه نكنيد. شما هشت سال 
جنگ داشته ايد اما افغانستان بيش از ۴۰ سال درگير جنگ 
بوده اس��ت. همين كه زنده ايم و جرئت داريم فيلم بسازيم 
كافي اس��ت. تا روزي كه بنده در رأس فيلمس��ازي هستم 
اصلًا كسي را محدود نمي كنم و با ساخت هر فيلمي موافق 
هستم تا سطح توليداتمان افزايش يابد. قطعاً هم فيلم هايي 

با موضوعات بين المللي خواهيم داشت. 
وي در پاس��خ به همكاري س��ينما و تلويزيون افغانستان 
گفت: ما به دنبال زبان و هويت افغانستاني در رسانه خود 
هستيم. در واقع، تلويزيون افغانستان دولتي ولي سينما 
خصوصي است. تلويزيون ملي افغانستان كاملًا سياست 
زده و فاقد برنامه است. در اين ميان عمداً از سينما و فيلم 
افغانستاني حمايت نشده و  بيشتر به سمت تبليغات، طنز 
و سياست رفته است با اين حال افغانستان آنقدر هم فقير 

نيست كه مردم پول نداشته باشند تا به سينما بروند. 

     حسن روانشيد*
اگر به اصفهان آمده باشيد و شما را خوب راهنمايي كنند 
تا در حاش��يه هزاران ميراث تاريخي بي بديل سري هم به 
خيابان مس��جد س��يد بزنيد و اين اثر گرانبها را از نزديك 
ببينيد قطعاً تماشاگر يكي از ش��اهكارهاي دوره قاجاريه 
خواهيد بود كه به دليل وجود تزئينات بسيار بديع گل وبوته 
و اسليمي و خط بنايي و ديگر خطوط از استادان نامدار اين 
عصر در زمره يكي از بهترين معماري ها ق��رار دارد كه در 
گوشه گوشه آن ش��گردهاي جالب اين صنعت و تزئينات 
منحصربه فرد خودنماي��ي مي كنند. اين بن��اي كم نظير 
مذهبي به همت مرحوم حجت الاس��لام س��يدمحمدباقر 
شفتي معروف به »س��يد« ساخته ش��ده كه وجه تسميه 
مسجد نيز است. تاريخ تأسيس اين بناي عظيم و پر وسعت 
قرن سيزدهم هجري و دوران محمدش��اه قاجار است كه 
مساحتي بالغ بر 8۰۷۵ مترمربع را در برگرفته است و خطاط 
معروف يعني محمدباقر شريف شيرازي در كاشي هاي اين 
مسجد مخصوصاً تزئينات گلدان ها و منظره هايي كه نمايش 

داده شده رنگ قرمز را ارجحيت بخشيده است. 
بناهاي اين مجموعه عبادي چهار در اصلي، دو شبستان 
بزرگ، دو گنبد كوچك و بزرگ، دو چهل ستون، دو مهتابي 
»ايوان« وس��يع در كف حياط، چهار مهتابي »ايوان« در 
طبقه فوقاني، سه ايوان و يك گلدسته معظم و بيش از ۴۵ 
حجره و چند دهليز اجزاي يكي از بناهاي باشكوه و نفيس 
شهر اصفهان يعني مسجد س��يد را تشكيل مي دهند كه 
ساعت رفيع آن روزگاري با نواختن زنگ و نمايش عقربه ها 
تعيين كننده گذر زمان براي همه اهالي شهر اصفهان بوده 
و امروز نيز بيش از يك و نيم  قرن است كه همچنان در قلب 

اصفهان مي تپد. 
همانگونه كه گفته شد همت ساخت اين مسجد با مرحوم 
حجت الاسلام سيدمحمدباقر ش��فتي معروف به سيد بود 
اما عمر آن مرحوم به پايان يافتن ساخت و بهره برداري وفا 
نكرد؛ بنابراين ادامه روند زير نظر فرزند و نوه ايشان بود تا 

خاتمه يافت. مسجد سيد از نوع بناهاي مذهبي چهار ايواني 
است كه سمت شمال آن با كاشي هاي هفت رنگ و گل وبوته 
اسليمي تزئين ش��ده و هم اكنون پس از گذر ساليان دراز 
همچنان ميعادگاه نمازگزاران و مركز ثقل اصفهان گردان از 
سراسر جهان است. آنچه بيش از همه در اين پايگاه ديانت 
خودنمايي مي كند نبودن گلدسته بر بام آن است و همچنين 
وجود ساعتي بزرگ كه در آغاز اختراع اين وسيله زمان سنج 
بر ارتفاع رفيع آن جاي گرفته است كه اگر تا آن وقت ناقوس 
كليساهاي متعدد در شهر تاريخي اصفهان گذر زمان را به 
مردم خبر مي داد اينجا با زنگ ساعت مطلع نمايد، اما تعمير 
و سرويس و روغن كاري سالانه اين زمان سنج عظيم و رفيع 
نيازمند فردي متخصص و متبحر بود كه خاندان ساعتچي 
در اصفهان نسل به نسل اين نذر را ادا كردند كه آخرين آنها 
استاد جواد ساعتچي است و اين روزها را در كهولت و بستر 
بيماري سپري مي كند. استاد جواد يكي از قديمي ترين و 
درعين حال باتجربه ترين ساعت سازان جهان است كه حين 
فراگيري اين صنعت زمان خود از پدر، دوره هايي را نيز در 
همان سال هاي دهه ۲۰ در سوئيس و فرانسه گذرانده است. 
مي گويند  استاد در شهر هامبورگ با ساعت سازي برخورد 
مي كند كه در حال كلنجار رفتن با يك ساعت خراب بوده 
است اما هرچه تلاش كرده نتوانسته است عيب آن را پيدا 

و برطرف كند.
 اس��تاد جواد جوان و باهوش از او مي خواهد اجازه دهد تا 
ساعت را وارس��ي نمايد كه پس از ۵ دقيقه آن را تعمير و 
راه اندازي مي كند. ساعت س��از هامبورگي از او مي خواهد 
شاگردش ش��ود اما اس��تاد جوان نمي پذيرد چون عشق 
وطن داشته و راهي كش��ورش مي شود تا براي هميشه در 
اصفهان بماند. س��اعت قديمي مسجد س��يد حدود ۱۵۰ 
س��ال پيش از هندوس��تان به اصفهان آورده شده است و 
هنگام نصب چون ساعت سازي در اين شهر نبوده يكي از 
ارامنه محله جلفاي اصفهان آن را نصب و راه اندازي كرده 
كه تعميركار ساعت كليساي وانك بوده است. روايت شده 

در زمان نصب و راه اندازي اين ساعت بزرگ شتري در پاي 
آن ذبح و قرباني و گوشت آن ميان فقراي شهر تقسيم شده 
است. استاد جواد ساعتچي در مقدمه كتاب »انسان، زمان 
و ساعت« مي نويسد: »وقتي ساعت بزرگي كه در مسجد 
سيد اصفهان نصب ش��ده بود خراب مي شود و معتمدان 
آن محل او را احضار مي كنند ت��ا آن را تعمير كند با كمال 
اشتياق مي پذيرد و مشغول كار مي شود و رفع عيب مي كند. 
از آن پس همچنان نگهداري و تعمير ساعت جزء وظايف او 
مي شود. چند سال بعد قسمتي از زنگ ساعت فرسوده شد 
و احتياج به تعمير پيدا كرد اما هيچ نوع قطعه اي از آن در 
كشور يافت نشد لذا تصميم گرفت ش��خصاً آنها را بسازد 
كه پس از سه روز تلاش ش��بانه روزي توانست آن را آماده 

و نصب نمايد.«
 يكي از آرزوهاي استاد جواد ساعتچي همان بود كه تا پايان 
عمر نذر خود را پيرامون نگهداري و تعمير اين ساعت ادا 
نمايد اما اين روزها كه س��اعت نوستالژي مسجد سيد به 
شيوه كوارتز »برق و باتري« تبديل شده است و ديگر كوك 
نمي خواهد استاد نيز دوران كهولت را سپري مي كند و تنها 
دستيار ناتواني جسمي او اولاد پسري است كه خوشبختانه 
پزشك نامدار شهر اس��ت. آخرين تلاش هاي استاد جواد 
ساعتچي انتقال دانسته هاي خود به نسل جوان و مشتاق 
به خصوص ش��ماري از جانبازان و معلولان رزمنده دفاع 
مقدس است كه امكان انجام هر ش��غلي و حرفه سنگين 
ديگري را به دليل شرايط خاص جس��ماني نداشته اند. او 
تلاش كرد با كمك مسئولان صنعت اصفهان كه روزگاري 
پايتخت صنعت كشور و منچستر ايران ناميده مي شد مكان 
ويژه اي را به اين پيشه اختصاص دهد و جوانان مستعد و 
علاقه مند را از داشته هاي خود مطلع سازد اما با رويي باز 
و استقبال آنچناني مواجه نگرديد همانگونه كه امروز نيز 
هيچ يك از متوليان حفظ ميراث هاي ملموس و ناملموس 
توجهي به اينگونه يادگارهاي پربركت ندارند تا در گوشه 
عزلت زندگ��ي كنند و قدم به ق��دم وارد دوران نس��يان و 

فراموشي شوند!
 استاد جواد ساعتچي روزهاي پرشكوه فرهيختگي خود را با 
بيماري هاي متعدد ازجمله ورود به آلزايمر و خارش شديد 
پوست بدن سپري مي كند تا فرزند را ناچار نمايد به رغم ميل 
خود دستان هنرمند اين فرهيخته را كه روزگاري نه چندان 
دور زمان ايستاده را به حركت درمي آورد به دستكش هاي 
محافظ بسپارد تا هجوم ناخن ها زخم ايجاد نكنند. به نظر 
مي رسد نوعي جفا باشد اگر مس��ئولان و مديران فرهنگ 
و هنر كش��ور و به ويژه در پايتخت فرهنگ و تمدن ايران 
اسلامي با تنظيم برنامه اي مدون لختي از وقت خود را در ماه 
به عيادت اين استادان بي بديل و ستارگان سهيل پراكنده 
در سطح كش��ور نروند و اجازه دهند كوه هايي از معرفت و 
فرهنگ و هنر در عزلت و تنهايي و ب��ا خاطراتي تلخ ذوب 
ش��وند همانطور كه ميراث هاي ملموس و ناملموس ديگر 
براثر اين بي توجهي ها يك به يك در حال انقراض هستند. 

    *روزنامه نگار پيشكسوت

زمانيكهعقربههاميايستند
زنگآخربهصدادرميآيد!

يكي از آرزوهاي استاد جواد ساعتچي همان بود که تا پايان عمر نذر خود را پيرامون نگهداري و تعمير ساعت مسجدسيد ادا کند

فيلمهايايرانيسينماهايافغانستانرااحياكنند
رئيس امور سينمايي کشور افغانستان در نشست »بررسي گفتمان سينماي ايران و افغانستان«:

صحرا کريمي: سينما راه حل نزديك شدن دو ملت ايران و افغانستان است

هميشهيكتكهاز»چهلتيكه«پررنگتراست
 آيا مردم تنها با بازيگران خاطره دارند! اگر قرار است آنتن تلويزيون 

در اختيار افراد قرار گيرد چرا تنها عده قليلي مدام در برنامه ها و شبكه هاي 
مختلف بايد دعوت شوند؟


